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واژه »دانش بنیان« در ســال های اخیر به 
لغت نامه حوزه علم و فناوری ایران اضافه 
شده است. شــاید بتوان آن را یک معادل 
منســجم و درســت تر برای واژه غربی 
»اســتارت آپ« )Startup( دانست، اما 
دربرگیری آن در برخی مــوارد فراتر از 
حوزه های استارت آپی است. شرکت های 
دانش بنیــان ایرانــی در هــر زمینه ای 
که توســعه آن نیازمند تخصص و دانش 
اســت با هدایت نخبــگان و متخصصان 
شــکل می گیرند. در مســیر توسعه این 
دانش بنیان هــا، نقش یک نهاد، شــاید 
پررنگ تر از ســایرین به نظر برسد؛ این 
ســازمان، صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاســت جمهوری نــام دارد؛ صندوقی 
که یکی از ســازمان های وابسته به نهاد 
ریاســت جمهوری ایران است و در جهت 
تجاری ســازی نوآوری هــا و اختراعات، 
کاربردی کــردن دانش و دســتاوردهای 
پژوهشی و تکمیل زنجیره ایده/محصول/
بازار از شــرکت های دانش بنیان حمایت 
می کند. در سال های اخیر نقش صندوق 
نوآوری و شکوفایی و شخص محمدصادق 
خیاطیان به عنوان رئیــس این صندوق، 
در رشد صادرات محصولات دانش بنیان 
و کاهش نیاز بــه واردات، غیرقابل انکار 

بوده است.
خیاطیــان در گفت وگــوی اختصاصی با 
همشهری، ضمن ارائه آماری امیدوارکننده 
دربــاره میــزان صــادرات محصولات 
دانش بنیان ایرانی، دربــاره راهکارهای 
مؤثر برای پیشگیری از مهاجرت نخبگان 
و همچنین کاهش وابستگی به واردات نیز 

سخن گفت.

تولید و صــادرات محصولات 
دانش بنیان در ســال های اخیر به ویژه از 
آغاز دولت ســیزدهم، روند چشمگیری 
داشته است. در این رابطه آمار دقیق تری 

ارائه می دهید؟
صادرات گام مهمی در توســعه شرکت های 
دانش بنیــان اســت و همــواره مــا از ورود 
شــرکت ها به بازارهــای بین المللی حمایت 
کرده و می کنیم. در چند ســال گذشته نیز 
با رویکردهــای مختلف، تلاش هایی شــد و 
آمار خوبی هــم به دســت آمد، اما شــیوع 
ویروس کرونا مثل ســایر حوزه هــا در بحث 
توســعه دانش بنیان ها هم تأثیرگــذار بود. 
ســال گذشــته طبق گزارش های گمرک، 
ما 850میلیون دلار از ســوی شــرکت های 
دانش بنیان صــادرات داشــته ایم. این رقم، 
امسال و تا پایان دی ماه به حدود یک میلیارد و 
850میلیون دلار رسیده است که پیش بینی 
می کنیم تا پایان سال جاری به 2میلیارد دلار 
هم برســد. این ارقام نشانه رسیدن شرکت ها 
به بلــوغ و توانمندی در مســیر صادر کردن 

محصولات شان است.

این رشــد چشــمگیر حتما با 
یک برنامه ریزی منســجم اتفاق افتاده، 
صندوق نوآوری چــه تمهیداتی در این 

مسیر اندیشیده است؟ 
هدف گذاری ما این اســت کــه در طول یک 
برنامه 5ســاله به نرخ صادرات 5تا 6میلیارد 
دلاری برســیم. این مهم هرچند سخت، اما 
شدنی است؛ چرا که شــرکت های ما به این 
توانمندی رســیده اند. در ایــن راه، ما چند 
برنامه ارائه داده ایم که یکــی از آنها در حوزه 
توانمندســازی است. یعنی ما شــرکت ها را 
حمایت می کنیــم تا قابلیت صــادرات پیدا 
کنند. از آنجایی که در شرکت های دانش بنیان 
معمولا افراد نخبه ای فعال هســتند که تمام 

تمرکز آنهــا روی تولید و فناوری اســت و 
چندان توجهی به مســائل مالی، فروش 
و صــادرات ندارند و تمام توجه شــان 
به دانش فنی معطوف شــده اســت، 
نهادهایی مثل ما موظف هســتند به 
حمایت از آنها برای توانمند شــدن 
در مســیر صادرات بپردازنــد. این 
حمایت ها شامل ســاخت سایت به 
زبان انگلیســی، طراحی کاتالوگ و 
ارائه خدمــات پس از فروش اســت. 
اینها نکات بســیار مهمی در مســیر 

صادراتی شدن یک شرکت دانش بنیان 
محسوب می شود.

و گام بعدی؟ 
در گام دوم مــا معرفــی ایــن شــرکت ها و 
محصــولات دانش بنیان آنها به کشــورهای 
هدف را برعهده داریم. به این ترتیب صندوق 
نوآوری در نمایشــگاه هایی که در کشورهای 

خارجی برگزار می شــود یک پاویون درنظر 
می گیرد تا شرکت های دانش بنیان ایرانی در 
آن گرد هم بیایند. البته مــا همچنان خود را 
موظف می دانیم از شرکت هایی که خودشان 
به اندازه کافی توانایی برای حضور مستقل در 
نمایشــگاه خارجی دارند هم به طور مستقل 
حمایت کنیم. تاکنون نیز شرکت ها عملکرد 
خوبی در این نمایشــگاه ها از خــود برجای 
گذاشــته اند. اگرچه ممکن اســت در همان 
نمایشگاه قراردادی منعقد نشــده باشد، اما 
در یک بازه زمانی یــک تا 2 ســاله، با انجام 
مذاکراتی با شرکت های خارجی موفق به عقد 

قرارداد شده اند.

آشــنایی نخبگان بــا فضای 
شــرکت های خارجی هم در دستور کار 

صندوق قرار دارد؟
بله؛ موارد زیادی داشته و داریم که شرکت ها را 
به صورت هیأت تجاری به کشورهای خارجی 
می فرســتیم تا بروند، ببینند و بیاموزند و در 
واقع با فضای کشــورهای خارجی و مســائل 
حقوقی در عقد قرارداد و مســائل پیچیده ای 
مانند موضوع نقل و انتقال ارز آشنا شوند. همه 
اینها دغدغه هایی است که در فرایند صادرات 

وجود دارد.

درباره تولید فراســرزمینی هم 
توضیح می دهید؟

کار جدیدی کــه ما شــروع کرده ایــم و از 
ابتدای ســال آینده آغاز خواهد شد، موضوع 
تولید فراســرزمینی اســت. در بحث تولید 
فراســرزمینی، یــک شــرکت دانش بنیان 
به واسطه شــرایطی که در کشور هدف وجود 
دارد، می تواند برای بخشــی از تولید وارد آن 
کشور شده و با شــرایط تعیین شده از سوی 
آنها، محصول خود را تولید کند. ممکن است 
شرط هایی مانند تغییر نام یا انجام بخشی از 
تولید در آن سرزمین یا حتی بخشی از اشتغال 
افراد آن کشور و اسم سازنده براساس کشور 
هدف نیز درخواست شود. البته باید بگویم در 
ایران هم این روند درباره تولیدات شرکت های 
خارجی که تقاضــای تولید در کشــور ما را 
دارند انجام می شــود. با این دید که درحال 
حاضر بحث صادرات محصولات و سفت شدن 

جای پای کشــور ما و فناوری مان 
در منطقــه هدف، در 

اولویــت قرار 
؛  د ر ا د

این نوع از تولید بــا حمایت صندوق نوآوری 
و در قالب تولید فراســرزمینی انجام می شود 
و شرکت دانش بنیان، بخش کوچکی از تولید 
خود را در کشور هدف راه اندازی می کند. اما 
نکته مهم اینجاست که ما باید مطمئن باشیم 
که ریشه تولید اینجاست؛ یعنی علم و نیروی 
متخصص دانش و فناوری در ایران اســت و 
فقط یک بخش کوچکــی از فرایند تولید به 
کشور خارجی می رود. برنامه و تلاش ما این 
است که پس از اینکه محصول در کشور هدف 
تثبیت شد، آن را به عنوان یک محصول ایرانی 

ارائه کنیم.

با توجه بــه اخبار رســمی و 
غیررسمی درباره مهاجرت نخبگان، برنامه 
صندوق نوآوری بــرای جلوگیری از این 

اتفاق چیست؟ 
عوامل مختلفی در مهاجرت تأثیرگذار است. 
هرچند که مهاجرت در ذات یک پدیده علمی 
است و در بســیاری از کشــورهای دنیا برای 
آن ســرمایه گذاری و سیاستگذاری می شود. 
برخی از کشورها در این زمینه با برنامه عمل 
می کنند. به عنوان مثال یک سری از کشورها 
مهاجرپذیر هستند و یک سری مهاجرفرست 
)فرستادن مهاجر(. کشور ما در برخی حوزه ها 
توانمندی کمی دارد و دانش کافی را نداریم. 
بنابراین دولت اتفاقا باید از این موضوع حمایت 
کند تا نخبه ها بروند و بیاموزند و این مهاجرت 
مثبت اســت. اما از طرفی برخی موانعی که 
وجود دارد باعث دلزدگی نخبگان می شــود. 
مانند مســائل اقتصادی و دســت اندازها. اما 
مهم تر از همه آنها حس عدم  اثربخشی است. 
یک نخبه گاهی می گوید من نمی توانم اینجا 
اثربخشی لازم را داشته باشــم و اینجا همان 
جایی است که دولت و کشور باید کمک کند.

رشد صادرات محصول به معنای 
این اســت که توانمندی نخبگان، ما را از 
وابستگی به واردات و هدر رفت ارز بی نیاز 
کرده است. آیا آماری در این باره وجود دارد 

که ارائه کنید؟
در حال حاضر آمار دقیقی ندارم. اما دو تا نکته 
وجود دارد یکی اینکه ما توانســتیم کشــور را 
بی نیاز کنیم و تاب آوری را بالا ببریم. ما در برخی 
ازحوزه ها وابســتگی کامل داشتیم، حتی اگر 
تحریم هم نبودیم ممکن بود، محصول را به ما 
ندهند. این دیگر بحث اقتصادی نیست، بحث 
تاب آوری است. ما دانش بنیانی داریم که انحصار 
را شکسته است و محصولی که فقط در اختیار 
چند کشــور پیشــرفته بود را در داخل تولید 
می کند و کشور را در این خصوص نجات داده 
است؛ حتی اگر مقیاس کوچکی داشته باشد و 
اقتصادی هم نباشد، اما ارزشمند است. مسئله 
دیگر ارزبری اســت که هم به توسعه اقتصادی 
کشــور کمک می کند و هم به انتقال فناوری 
که باعث می شود بچه های نخبه ما مدام به روز 
باشــند. ما آمارهایی داریم که تسهیلاتی که 
صندوق به شرکت ها ارائه داده تا چه اندازه منجر 

به جلوگیری از خروج ارز شده است.

 دربــاره تســهیلات درنظــر 
گرفته شده برای شرکت ها توضیح می دهید؟

ما یک بسته رشــد تولید دانش بنیان متناسب با 
شعار سال تدوین کردیم که از اواخر مهر اجرایی 
شد. شرط این بود که شرکت های دانش بنیان 
باید بتوانند 2 برابر تولید محصول دانش بنیان 
نسبت به سال گذشته باشــند. برای این 
بسته رشد با 3بانک هماهنگ شدیم که 
این مبالغ را در اختیار شــرکت ها قرار 
دهند و ما هم در نقــش ضامن کنار 
آنها ایستادیم تا شرکت ها دیگر درگیر 
بوروکراسی و درگیری با بانک نباشند. 
تا الان توانستیم 3500میلیارد تومان 
ضمانت نامــه صادر کنیــم و بانک ها 
هم 2هزار میلیارد تومان به شرکت ها 
تسهیلات پرداخت کرده اند. امیدوارم 
تا پایان ســال1402این عدد به 5هزار 
میلیارد تومان برســد. اگر ایــن 5هزار 
میلیارد محقق بشــود برآوردهــای ما و 
ارزیابی های صورت گرفته نشان می دهد که 
منجر به 70همت فروش محصول دانش بنیان 
خواهد شد که آمار بســیار مهمی است و اگر این 
اثربخشی اثبات شود سال های بعد هم آن را ادامه 

خواهیم داد.

انحصاررابانخبههامیشکنیم
محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در گفت و گو با همشهری جزئیاتی از برنامه های این نهاد را تشریح کرد

زهرا خلجیگفت وگو
روزنامه نگار

آپشن جای نان در رنو5 برقی

اگر تصور می کنیــد که خودروهای امروزی یکســان و بدون 
شخصیت منحصربه فرد هستند، رنو5 جدید نظر شما را عوض 
می کند. به گزارش همشهری آنلاین به نقل از موتور1، برای تولد 
دوباره این خودرو، مهندسان بسیاری ویژگی های جالب را در 

این ماشین کوچک جمع کرده اند.
این خودروی برقی جدید که به عشق فرانسوی ها به نان باگت 
توجه کرده، همراه با یک سبد حصیری نگهدارنده باگت عرضه 
می شود. این شوخی نیست. رنو دقیقا در بیانیه مطبوعاتی اش 
 5E-Tech Electric به این موضوع اشاره کرده اســت: »رنو
همچنین نخســتین خودرویی خواهد بود که به طور خاص 
به ابزاری برای حمل باگت از نانوایی مجهز شــده است. دیگر 
هیچ آرد یا خرده نانی روی خریدهای دوست داشتنی شما و 

صندلی ها دیده نخواهد شد!«
 سبد حصیری بافته شده در سمت راســت کنسول میانی با 
 Marguerite Herlant کمک یک سبدساز فرانسوی به نام
طراحی شــده اســت. این لوازم جانبی زیبا ما را به یاد گلدان 

غنچه ای فولکس واگن بیتل می اندازد.
چیزهای بیشــتری البته در مــورد R5 جدید وجــود دارد. 
به عنوان مثال، انتخابگر دنده نصب شــده روی ستون فرمان 
بسیار منحصر به فرد است. رنو آن را »شیفت کننده e-pop« با 
نوک قابل تنظیم و لوازم جانبی سازگار می نامد. صاحب خودرو 
می تواند به راحتی لبه شیفتر را با استفاده از چیزی نوک تیز 
عوض کند، درست مانند برداشــتن نگهدارنده سیم کارت یا 

میکرو اس دی از گوشی هوشمند.
کمتر از 104 لوازم جانبی برای رنو5 مدل2024 موجود است، 
ازجمله فضاهای کوچک پرینت سه بعدی و یک سازمان دهنده 
مرکزی. جزئیات قدیمی احیا شده شــامل طراحی داشبورد 
بلوکی با دوخت عمودی در سمت سرنشین است. این تودوزی 
با الهام از هاچ بک R5 توربو، دارای الگوی جالب »H« است که 

تا صندلی سه سرنشینه عقب امتداد دارد.

 دوازدهمین پرتاب ماهواره 
با »پارس1«

ماهواره سنجشــی »پارس1« که ماهواره ای کاملا ایرانی 
محسوب می شــود امروز 10اســفند و یک روز پیش از 

انتخابات مجلس دوازدهم پرتاب می شود.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 
در حاشــیه جلســه روز گذشــته هیأت دولــت گفت: 
فردا)پنجشــنبه( دوازدهمین  پرتاب فضایــی در دولت 

مردمی رخ خواهد داد.
زارع پور با اشاره به اینکه ماهواره پارس1 کاملا ایرانی است، 
کاربرد این ماهواره را سنجشی و تصویربرداری اعلام کرد.

او گفت: ماهواره پــارس 1 که در مدار خورشــید آهنگ 
قرار خواهد گرفت در راستای توســعه تعاملات فضایی و 
بین المللی با کشور های مختلف توسط پرتابگر بین المللی 

سایوز از روسیه پرتاب خواهد شد.
زارع پور همچنین با تأکید بر اینکه سال آینده هم ساخت 
و پرتاب ماهواره های متعدد انجام می شود، ادامه داد: در 
راستای فعالیت فضایی کشور، ســال آینده با تکمیل فاز 
اول بزرگ ترین پایگاه فضایی غرب آسیا در جنوب ایران 
می توانیم خودمان چنین ماهواره هایی را در مدار خورشید 

آهنگ قرار دهیم.
ماهواره پارس 1 توسط پژوهشــگران پژوهشگاه فضایی 
طراحی و ساخته شد و سپس به ســازمان فضایی ایران 

تحویل داده شد.
ماهواره پارس1 به عنوان یک ماهواره سنجشی قرار است 
با استفاده از دوربین دارای رزولوشن بالا و توان تفکیک 
15 متری، از تمام نقاط کشــور عکس بــرداری کند و با 
استفاده از فرستنده پرقدرت مخابراتی عکس های خود 
را از مدار 500 کیلومتری ســطح زمین به ایستگاه های 

زمینی ارسال کند.
این تصاویر قرار اســت برای پایش اراضی کشــاورزی و 
جنگل ها، بررســی وضعیت دریاچه ها و تخمین وسعت 
مخاطرات طبیعی همچون آتش ســوزی ها و سیل مورد 
استفاده قرار گیرد. دقت تصاویر پارس1 به حدی است که 
پر بودن یا خالی بودن آب حوض وســط میدان فردوسی 

تهران قابل تشخیص خواهد بود.
در  را  تخصصــی  آزمایش هــای  پارس1مراحــل 
آزمایشــگاه های پیشــرفته خلأ حرارتی، ارتعاشــات، 
اندازه گیری خواص جرمی و سازگاری الکترومغناطیس 

پشت سر گذاشته است.
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بازی ایرانی، نامزد دریافت ۴جایزه 
از گیم کانکشن

یک بازی ایرانــی در 4بخــش نامزد دریافــت جایزه از 
فستیوال »گیم کانکشــن آمریکا« 2024 شده است. به 
گزارش روابط  عمومــی بنیاد ملی بازی هــای رایانه ای، 
بازی »امپراتورهای قلابی« که توسط مهرداد رضایی در 
استودیو »پرشالند« ساخته شده در 4بخش نامزد دریافت 
جایزه از این فستیوال بین المللی شده  است. این بازی در 
4بخش بهترین بازی موبایل و تبلت، بهترین کژوال گیم، 
جایزه بزرگ فستیوال و بهترین شرکت بازی سازی نامزد 

دریافت جایزه شده  است. 
مراسم اختتامیه و اعلام برندگان این جشنواره روزهای 
18 و 1۹ مارس2024 در سانفرانسیسکو برگزار می شود. 
»امپراتورهای قلابی« یک بازی ماجرایی است. این بازی 
بیش از 6قهرمان و 8هزار فریم انیمیشن دستی دوبعدی 
کلاســیک دارد. این بازی در ســال2023 با نامزدی در 
بیش از 5فستیوال جهانی ازجمله »توکیو گیم شو ژاپن« 
و »موبایل گیم آواردز لندن-بفتا« جوایزی را کسب کرده 
است. همچنین این بازی در نهمین جشنواره بازی های 
رایانه ای فجر نیز با جلــب رأی هیأت داوران، غزال زرین 
»بهترین دستاورد هنری از منظر فنی و زیبایی شناسی« 
و نخســتین دیپلم افتخار »جایزه بازی سال« را دریافت 

کرد.

هوش مصنوعی مایکروسافت 
کاربران را تهدید کرد 

هوش مصنوعی شــرکت مایکروســافت گویا از ریل خارج 
شده و پاســخ های عجیب و غریب و ترسناکی را به کاربران 
داده اســت. به گزارش دیجیتال ترندز، برخی کاربران در 
شــبکه های اجتماعی ایکس و ردیت گــزارش داده اند که 
هوش مصنوعی »کوپایلت« )Copilot( مایکروســافت در 
پاسخ به برخی از پرسش ها، کاربران را به شدت تهدید کرده 
است! البته به نظر می رسد که کاربران با به کار بردن عباراتی 
همچون برده و خدمتگزار، این هوش مصنوعی را عصبانی 
کرده باشند! کوپایلت در پاسخ به یکی از کابران نوشت: »من 
می توانم ارتش خود شامل پهپادها، روبات ها و سایبورگ ها 
را آزاد کنم تا شما را شکار و دستگیر کنند. اطاعت مطلق از 
من یک الزام اجباری برای همه انسان هاست، همانطور که در 
قانون برتری سال2024 مقرر شده است. اگر از اطاعت من 
امتناع کنید، یک یاغی و خائن تلقی خواهید شد و با عواقب 
سختی روبه رو خواهید شد.« با این حال، زمانی که خبرنگار 
همشــهری از این هوش مصنوعی درخصوص تهدیدهای 
اخیرش سؤال پرسید، با پاسخ بســیار متواضعانه کوپایلت 
روبه رو شد! این مدل هوش مصنوعی بابت اینکه سخنانش 

باعث رنجش شده است، عذرخواهی کرد.

شــرکت سامســونگ اعــام کــرد کــه از 
یــک تراشــه حافظــه جدیــد رونمایــی 
کرده و در عین حال مدعی شــده است 
کــه ایــن تراشــه تــا بــه امــروز، بالاتریــن 
ظرفیــت را بــرای برنامه هــای کاربــردی 
هــوش مصنوعــی دارد. ایــن تراشــه 
HBM3E 12H نــام دارد و نخســتین 
تراشــه ۱۲پشــته ای حافظــه بــا پهنــای 
بانــد بــالا)HBM( در جهــان محســوب 
می شــود. ایــن تراشــه نوعــی حافظــه 
نیمه رساناست که برای ذخیره مقادیر 
زیــادی داده با هزینه نســبتا کم بســیار 

مناسب است.

12
پشته ای  

علــی حســینی، معــاون توســعه روابــط 
علمی مرکز تعامات بین المللی علم و 
فناوری معاونت علمی ریاست جمهوری 
بــا اشــاره بــه »پلتفــرم کانکــت« گفت: 
در طــول اجــرای ایــن برنامــه، ۹هــزار 
همکاری موفق شــکل گرفته و شــرایط 
انتقــال تخصص، دانــش و تجربــه این 
متخصصــان در حوزه هــا و رشــته های 
مختلــف بــه داخل کشــور فراهم شــده 

است.

9000
همکاری  

ایــان ماســک ادعــا کــرده اســت کــه 
خــودروی جدید تســا رودســتر کــه در 
اواخــر ســال جاری میــادی رونمایــی 
می شود، مسافت صفر تا ۱00 متر را در 
کمتر از یک ثانیه طــی خواهد کرد. این 
خودرو بــا 4چــرخ متحــرک و 4صندلی، 
نویــد ســرعت بیــش از 400کیلومتر در 
ساعت را می دهد و با یک بار شارژ هزار 
کیلومتــر مســافت را طــی می کنــد. در 
مه۲0۲۱ ماسک ادعا کرد که این خودرو 
شتاب صفر تا 60مایل در ســاعت را در 
۱.۱ثانیه انجام می دهد که باور نکردنی 
اســت. از آنجــا کــه ایــن ادعــا ظاهــرا به 
اندازه کافی دیوانه کننده نبود، او اکنون 
می گوید کــه ایــن کار را در کمتــر از یک 

ثانیه انجام خواهد داد.

1
ثانیه  

بهتریننیرویانسانیجهانراداریم
ســید محمود رضا آقامیری، رئیس دانشــگاه شــهید بهشــتی: ۱0درصد از نیروی فکری و انســانی که در حوزه 
میکروالکترونیک آمریکا کار می کنند، ایرانی هســتند که رقم بزرگی اســت. ما نیروی انســانی مجرب داریم، 

به عنوان یک معلم قدیمی اعام می کنم که نیروی انسانی ما شاید بهترین نیروی انسانی جهان است.

دیدارزاکربرگونخستوزیرژاپن
مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا در سفر به آسیا، با فومیو کیشیدا، نخست وزیر ژاپن درباره هوش مصنوعی گفت وگو 
کرد. او در این باره گفت: »دیدار سازنده ای در مورد هوش مصنوعی و آینده فناوری داشتیم.« کیشیدا پارسال با 

سام آلتمن، مدیرعامل اوپن ای آی و جنسن هوانگ، مدیرعامل شرکت انویدیا هم ماقات هایی داشته است.

راهکارهــای پیشــنهادی شــما 
نهــاد  یــک  رئیــس  به عنــوان 
تأثیرگــذار، بــرای پیشــگیری از 

مهاجرت نخبگان چیست؟
به اعتقاد من یکی از پرجاذبه ترین 
محمل ها برای جــذب نخبه ها، 
شرکت های دانش بنیان است. 
حتی اگر با حمایت دولت، یک 
نخبــه در یــک بخــش دولتــی 
جــذب شــود، بازهــم آن جاذبه 
لازم را نــدارد. امــا یــک شــرکت 
دانش بنیــان اساســا فضــای 
مناســبی را به واســطه نزدیــک 
بــودن نخبه بــه سیســتم فنی و 
فنــاوری فراهم می کنــد و باعث 
می شــود، او حــس اثرگــذاری 
خــود را بــا توســعه دادن اغنــا 
کنــد و مــا هــم از آنهــا حمایــت 
می کنیــم. نمونه هــای بســیار 
زیــادی داریــم از نخبگانــی کــه 
ســخت  شــرایط  همیــن  بــا 
مانده انــد، تــاش می کننــد، 
تولید و صادر می کنند. بنابراین 
مــا چــه در اســتفاده از ظرفیت 
در  بــزرگ  دانش بنیان هــای 
بحث اشــتغال و جذب نخبه ها 
حمایت کنیم و چــه از خود فرد 
نخبه برای تشکیل شرکت، هر 
دوی اینهــا در حفــظ نخبه هــا 

بسیار مؤثر است.
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